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(Budapest, 1954. m§rcius 16.)  

zeneszerzŖ, tan§r, ®rdemes mŤv®sz 
(A k®p forr§sa:https://www.atempo.sk/hirek/113-bemutato/28248-csemiczky-miklos-szuletesnapjara.htm) 

 
Csemiczky Mikl·ssal n®mileg azonos cipŖben j§runk, hiszen gimn§ziumi 

®veinket egyik¿nk sem a Bart·k B®la ZenemŤv®szeti Szakkºz®piskol§ban ï 

n®pszerŤ nev®n: a Konziban ï tºltºtte, hanem m§s ir§nyokba haladtunk, ®s 

k®sŖbb vett¿k ®szre, hogy a zeneszerz®s fel® kellene tend§lnunk. 

 

ï Gimnazista korodban milyen p§ly§ra k®sz¿lt®l?  

ï Voltak®pp m§r gimnazista koromban zen®vel kezdtem foglalkozni, m§sodikos 

koromt·l kezdtem zongor§zni tanulni. M§ig sem ¼gy mozognak az ujjaim, 

ahogy kellene ï ez a k®sŖi kezd®s kºvetkezm®nye.  

ï Teh§t a te ®letrajzodban nem szerepelhet a szokv§nyos mondat: ĂelsŖ 

zongoraleck®it 6 ®ves kor§ban ®desanyj§t·l vetteò ...  

ï Ez nem, de visszaeml®kszem, hogy az §ltal§nos iskol§ban mindig kettes 

voltam ®nekbŖl. 

ï Nem volt j· hall§sod? 

ï Azt hiszem, nem volt m·d, hogy kider¿ljºn. Az ®nekl®sre koncentr§l·dott a  

tan²t§s, ®s ®nekhangommal nem sokra vihettem. 

ï A zen®t szeretted? 
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ï Igen. Hogyha ennyire belem®lyed¿nk a Ăsºt®tò m¼ltba, meg kell mondanom, 

hogy az akkori gyerekekhez hasonl·an lelkesen hallgattam a korabeli beatnek 

nevezett zen®t, ®s bizony sokminden onnan indult el.  

ï Komolyzen®t nem is hallgatt§l gyerekkorodban? 

ï De. Elv®tve, nem rendszeresen. 

ï Nincs meghat§roz· eml®ked, ®lm®nyed ilyen vonatkoz§sban? 

ï Nincs. 

ï A zongoratanul§sra mi vitt r§ e k®sŖi ï gimnazista ï korban? 

ï Hirtelen jºtt ºtlet volt, hogy zen®vel szeretn®k foglalkozni, s az hangszer 

n®lk¿l nem ment volna. De mindenekelŖtt a zeneelm®let tanul§s§hoz szerettem 

volna a zongor§t felhaszn§lni. ĉgy kezdtem kisebb darabokat gyakorolni. Az 

elsŖ, amit m®g tan§r n®lk¿l tanultam meg, ha lehet igy mondani Chopin Desz-

d¼r (EsŖcsepp) prelŤdje volt, aminek hangjait kikeresg®ltem, ®s isten tudja hogy, 

de elj§tszottam. 

ï Nem ®pp elsŖ leck®re val· darabot v§lasztott§l... A zeneelm®let az®rt kezdett 

®rdekelni, mert m§r szerzŖi kezdem®nyek buzogtak benned, vagy puszt§n 

ºnmag§®rt, net§n zenetudom§ny vonzott? 

ï Elkezdtem kisebb darabokat ²rni: k·rusra, zongor§ra. R§dºbbentem, mennyire 

hi§nyzik a megfelelŖ elm®leti h§tt®r. De a zeneelm®letet is ¼gy kezdtem tanulni, 

hogy fogtam a mindannyiunk §ltal szeretve ut§lt vagy ut§lva szeretett Kesztler-

kºnyvet, ®s mint egy matematika feladv§nyt, sorban megoldottam a p®ld§kat, 

pap²ron, tan§ri seg®dlet n®lk¿l. K®sŖbb der¿lt ki, hogy ®n ebbŖl nem hallok egy 

hangot sem. M§r az eg®sz kºnyvet tudtam, amikor ezt elkezdtem a hangz· 

val·s§ghoz kºzel²teni. 

 

Tov§bbi r®szek elolvashat·k:  Akkord Kiad· | 1997, 12-16.  

 

Egy teljes interj¼: 

Holl·s M§t®: Csemiczky Mikl·s ®s az ®nekhang ï interj¼ a Muzsik§ban 

1999/10. 
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II.  

HOLLčS MĆT£ 

AZ £LETMţ FEJLEM£NYEI1 

Csemiczky Mikl·s, akinek fontosak a hangok 
 

A N®gyek Ăbenj§minjaò. M²ves hangszeres ®s ®nekelt kompoz²ci·k alkot·ja. 

Halk szav§ra mindig ®rdemes figyelni. F§rosza a hagyom§ny, mer®szen fordul 

a zenetºrt®net fel®. Tavaly ·ta ®rdemes mŤv®sz. 

ⱷ Harminc ®ve besz®lgett¿nk a r§di· mikrofonja elŖtt Ăaz ®letmŤ fel®nò. Azt 

val·s²tottad meg, amit akkor tervezt®l, vagy elt®r²tett valami c®ljaidt·l? 

ⱷ Amikor most k®rd®sed nyom§n visszagondolok ï mert am¼gy nem szoktam a 

m¼ltba merengeni ï, azt l§tom, hogy annak idej®n nem tŤztem ki Ăc®lokatò. J· 

®s egyre jobb darabokat szerettem volna ²rni, s m§ig is ez a tºrekv®sem. Stil§ris 

vagy mŤfaji ir§nyults§gaim nem voltak, s ma sincsenek. Vad§szkutya-t²pus 

vagyok: valamif®le nyomot pr·b§lok meg kºvetni, amirŖl nem tudom, hov§ 

vezet.  

ⱷ Igen, de akkori besz®lget®s¿nket megelŖzŖen §llt§l r§ arra az ¼tra a N®gyek-

beli t§rsaiddal, Orb§n Gyºrggyel, Vajda J§nossal ®s Selmeczi Gyºrggyel egy¿tt, 

amelyen elh§r²tottatok magatokt·l bizonyos moderns®geket, s azoknak 

ellentmondva hagyom§nytisztelet jegy®ben ki akartatok alak²tani egy saj§t 

vil§got.  

ⱷ Val·ban, erŖs ind²ttat§sunk volt annak az avantg§rdnak az elhagy§s§ra, 

amelyben mi is gyºkerezt¿nk tanulm§nyi ®veinkben ®s ut§na nem sokkal, de 

amibŖl hamar ki§br§ndultunk, s az ®vsz§zados hagyom§ny fel® fordulva 

neoton§lis nyelvezetet alak²tottunk ki. Erre mind a n®gyen hamar r§tal§ltunk, 

persze a lehetŖs®gek az egyes darabokon kereszt¿l vari§l·dtak, s nem is 

krist§lyosodtak ki teljesen. Minden nyelvezetnek meghat§roz· elem, hogy 

mik®nt viszonyul a disszonanci§hoz. Az avantg§rd voltak®ppen kioltotta a 

disszonancia fogalm§t. Ismeretes, hogy kor§bbi zenetºrt®neti idŖszakok milyen 

akkur§tusan kezelt®k a disszonancia-haszn§latot, m§r a renesz§nszt·l kezdve. 

Amikor a neoton§lis nyelvre r§tal§ltam, igyekeztem elker¿lni az avantg§rd 

korszak Ănagyon ellenŖrizetlenò disszonanci§it. Nem arr·l van sz·, mint a 

jazzn®l, ahol rengeteg disszonancia mutatkozik, de sz²nezŖ elemk®nt (pl. 
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hozz§adott hangok), hanem l®nyegi, dramatikus szerepben. A kifejez®s 

®rdek®ben helyenk®nt ak§r a mintegy atonalit§st·l sem riadok vissza.  

ⱷ Mintha megv§ltozott volna a disszonancia hangz· jelent®se: egy mai 

komolyzene-hallgat·ban egy nagy szeptim m§r szinte konszon§ns ®rzetet kelthet. 

M§s sz²nŤt, mint egy okt§v, de nem felold§s®rt ki§lt· nyerses®get. Nem 

gondolod, hogy az elm¼lt ®vtizedek avantg§rd ir§nyzatai nem a 

harmoniz§l§sban voltak Ăprovokat²vakò, hanem idŖkezel®sben, 

szerkeszt®sm·dokban? 

ⱷ Pontosan fogalmazod. Form§l§sban, ar§nyokban, karakterek 

egym§sut§nis§g§ban mondtak ellent a hagyom§nynak az ¼j²t·k. Ennek biol·giai 

vonatkoz§sai lehetnek: az ember felfog·k®pess®ge, bioritmusa kik®nyszer²t 

valamit az alkot·kb·l, akik ennek vagy tudatosan, vagy sem, de igyekeztek 

megfelelni. A Morton Feldman-f®le idŖkezel®s az ember biol·gi§j§t·l 

alighanem f®ny®veknyire van, ak§r m§s mŤv®szetbŖl v®ve a p®ld§t, Tarr B®la 

hossz¼ snittjei is. Nincs jogunk abban k®telkedni, hogy vannak ezeknek is h²vei, 

hogy ez is lekºt, mag§val ragad valakit. De azt hiszem, nagy §ltal§noss§gban 

nem mŤkºdŖk®pes. Az avantg§rd §ltal tr·nfosztott dallam ®s harm·nia mellett 

visszat®rek a karakterek fontoss§g§ra: a v§ltozatlans§got ®s az egys²k¼s§got nem 

viseli el az ember. A karakterek j·t®kony v§ltakoz§sa m§r a renesz§nszban 

elkezdŖdºtt, a barokkban b§mulatosan kivir§gzott. Az avantg§rd, fŖleg az 

amerikai a nivell§l·d§s ir§ny§ba vitte ezt el. 

ⱷ Ha karaktereket akarsz alkotni, s a gondolatod az elsŖ pillanatban abszol¼te a 

saj§tod, nem fordul elŖ, hogy a munka folyam§n hat§sa al§ von tºbb sz§z ®v 

zen®je? S ºnk®ntelen¿l itt bart·kos, ott beethovenes, amott m§s r®gi mesteres 

jegyek sz¿remkednek a partit¼r§ba? Nem ®led meg ezt a vesz®lyhelyzetet, vagy 

nem tartod vesz®lynek?            

 

Csemiczky Mikl·s 
(Bacsk· Levente felv®tele) 



 

 Term®szetesen szembes¿ltem ilyennel. Nem tartom vesz®lyesnek. 

Toposzoknak nevezem ezeket a zenei megsz·lal§si t²pusokat, inton§ci·kat, 

hang¿t®seket. EzekbŖl pedig nincs nagyon sok. Hogy egy laikusok §ltal is 

kºnnyen ®rthetŖ p®ld§t eml²tsek: a gy§szindul· toposza. £s nem elsŖsorban a 

pontozott ritmusra gondolok. Az eszt®tika sok§ig k§rhoztatta az eklekticizmust. 

Alig lehet ma nem eklektikus zeneszerzŖt tal§lni. Nyilv§n ki¿tkºzik, ha nagyon 

hasonl²t valami. A b®csi klasszik§t·l j·l fel lehet ismerni ezeket a 

r§hangol·d§sokat, reminiszcenci§kat. Akadnak Mozart-mŤvek, amelyekrŖl meg 

nem mondja az ember, hogy nem Haydn. Ma ¼gy idŖben, mint t®rben annyira 

kit§gult az inform§ci·k territ·riuma, hogy b§rhonnan b§rmi hathat.  

ⱷ Tudni v®lem, hogy ti n®gyen mŤhelymunk§t folytattok: megmutatj§tok 

egym§snak a darabjaitokat, azokhoz komolyan hozz§sz·ltok. Hattok is 

egym§sra? ElŖfordult, hogy ï nem mot²vumokban, hanem glob§lisan, stil§risan 

ï megjelent n§lad a koll®ga-bar§tok zen®je, vagy szavaiknak hat§sa, net§n ®pp 

a te zen®d, ®szrev®teleid az Ŗ munk§ikban? 

ⱷ Magamra vonatkoztatva nagyon erŖteljesen ®rzem ezt. Gondolkod§sm·dunk 

egykori st²lusv§lt§sunk kiindul·pontja volt, ®s h§t a konkr®t darabokban itt-ott 

tetten ®rhetŖ n®mi Ăszarkas§gò is, az ember el-elcsipegethet leesett morzs§katé 

Egy®bk®nt mi n®gyen nagyon m§sk®ppen ²runk zen®t: a st²lus is k¿lºnbºzik, 

nem lehet ºsszekeverni a szerzŖket. Orb§nt ki lehet emelni, mint legidŖsebbet, 

legtereb®lyesebb ®letmŤvel rendelkezŖt, soksz²nŤs®ge kincsesb§nya.  

 
 

Csemiczky Mikl·s 
(lfze.hu) 

 

 



ⱷ EredendŖ c®ljaidhoz visszakanyarodva: volt-e terved bizonyos mŤfajok 

vonatkoz§s§ban? Orat·riumt·l kamarazen®n §t dalokig igen t§g a spektrumod, 

de p®ld§ul oper§ra kev®sb® v§gyt§l? Meg®rintett ugyan a mŤfaj, de eddig kisebb 

m®rt®kben, mint eml²tett koll®g§idat. Alkati oka van, ®rdeklŖd®sbeli? Vagy rossz 

¼ton botork§lok, mert a tov§bbiakban tºbbet tal§lkozunk majd veled sz²npadon? 

 Nagyon is ®rdekel a mŤfaj, s volt egy pr·b§lkoz§som, A br®mai muzsikusok 

meseopera. Az opera²r§s nagy v§llalkoz§s. DºntŖ a tematika, ®s sok 

n®lk¿lºzhetetlen van, ami n®lk¿l az ember nem is tud neki§llni. A t®ma ut§n 

neuralgikus pont a librett·, amit j·, ha abban j§rtas szakember k®sz²t. A br®mai 

muzsikusok r®gi tervem volt. Amikor el®rt a felk®r®s a Filharm·nia ifj¼s§gi 

szerkesztŖs®ge, a fiatalon meghalt Kov§cs R·bert r®sz®rŖl, n®h§ny ®vig 

halogattam, majd neki§lltam. Nem §ll²tom, hogy megb²z§s n®lk¿l nem lehet 

oper§t ²rni, de sokat seg²t egy ilyen impulzus. 

ⱷ Madar§sz Iv§n szokta mondani: oper§t nem lehet hirtelen felindul§sb·l ²rnié 

Ha ma egy operah§z, -t§rsulat rendelne tŖled, sz²vesen teljes²ten®d? 

ⱷ Persze. Ez a munka olyan sok elŖk®sz¿letet ig®nyel, sokr®tŤ feladatot ad, hogy 

neh®z beilleszteni a mindennapi ®letbe. A bar§tok esete kicsit m§s. Vajda Jancsi 

szinte azzal kezdte a p§ly§j§t. N§la az opera²r§s napi gyakorlat. Selmeczi Gyuri 

sz²nh§zi ember, m§r neveltet®se ·ta, neki is a v®r®ben van. Orb§n Gyuri k®sŖbb 

tal§lt r§, ®s ºnmag§ra, mint librettist§ra, de Ŗ minden mŤfajban nagy 

eredm®nyeket tud l®trehozni.  

 Soksz²nŤ ®letmŤved egyik legjelentŖsebb vonulata a vok§lis mŤvek®, azon 

bel¿l is a k·rusok®. Az ®nekkar appar§tusa, k¿lºnºsen az amatŖrºk® m§r f®l¼ton 

van a kºzºns®ghez. Mik®ppen ®led meg a kºzºns®ggel val· kapcsolatot? Nem 

k¿lsŖs®gesen ®rtem, s azt a zsurnalisztikus k®rd®st is ker¿ln®m, hogy Ăa kedves 

mester a kºzºns®gnek alkot-eò, ink§bb azt firtatom, mennyire ®rzed azt, hogy 

egy befogad· kºzeggel kell sz·t ®rtened? 

ⱷ Nyilv§n mindenki szemben®z a k®rd®ssel: kinek ²runk, mi®rt ²runk egy§ltal§n? 

Vannak v®gletes v§laszok, akad, aki csak mag§nak kompon§l, lesz, ami lesz, s 

ezzel a kºzºns®get mintegy kiiktatja az ®let®bŖl, ¼gy gondolja, hogy ezzel 

kºnny²t a dolg§n. M§s mindent a kºzºns®g tetsz®s®re tesz fºl. £n a kettŖ kºzºtt 

l§tom az igazs§got. Nagyon sz§m²tok arra, hogy befogad· kºzºns®g tal§lkozik a 

zen®mmel. Fontos sz§momra, hogy ²gy legyen, ®s ®rdekel a visszajelz®s. 

Minden j· sz·t sz²vesen fogadok, ®s minden rosszat is befogadok, net§n 

megfontolok. Hogy az ember zene²r§sn§l hogyan tudhat tºrekedni erre a 

kommunik§ci·ra, ennek a Ădirekt marketingj®reò, neh®z meg²t®lni. Nyilv§n nem 

lehet azon gondolkozni munka kºzben, hogy kinek fog tetszeni a C ut§n a D 

hangé Az ember az ²zl®se, legjobb tud§sa szerint munk§lkodik a darabon. Az 



alap§ll§s fontos: val·ban sz·ljon valakinek! Nem az ²r·asztal-fi·knak, nem a 

saj§t magam sz·rakoztat§s§ra. Irigyl®sre m®lt· a pop-szakma kºzºns®ggel val· 

szoros ®s intim kapcsolata. Egy popzen®sznek meg kell felelnie e 

kºvetelm®nynek, s ²gy ï azt hiszem ï sikertelen popzene nincs is. Ha 

kºzvetlen¿l sikertelen, azonnal elv®sz.  

ⱷ Harminch§rom ®vig tan²tott§l. A kezed alatt megfordult zen®sz ifj¼s§g 

bizony§ra sokban §lland·, m§sban koronk®nt v§ltoz· volt. Mit tapasztalt§l a 

di§kjaidn§l a zen®hez, a kort§rs zen®hez, a te mŤveidhez val· viszonyukban? 

Nºvekedett a t§vols§g kºzted ®s kºzt¿k, vagy szorosabbra v§lt? 

ⱷ Sokf®l®t tan²tottam. Zeneszerz®st, hangszerel®st, zeneelm®letet. Az ®vtizedek 

sor§n a nºvend®kek elfogulatlann§ v§ltak. Nyoma sincs m§r a mi di§kkorunk 

ambivalenci§inak: az avantg§rd ®s hagyom§nytisztelŖ ir§nyzatok kºzt hajdan 

kialakult konfront§ci·k, vit§k m§ra elsimultak. Egyre kev®sb® foglalkoztatja a 

fiatalokat ilyesmi, sokkal ink§bb a maguk keres®se, megtal§l§sa. Majd az 

egzisztencia, a zeneszerzŖ l®t kialak²t§sa. A zeneszerzŖi p§lya meg®l®se egyre 

nagyobb probl®ma a mai ifj¼s§g sz§m§ra. J·t®kony v§ltoz§snak ®rt®kelem, hogy 

nem kell szemben®zni¿k stil§ris okokb·l val· kikºzºs²t®ssel, mint nek¿nk 

p§lyakezdet¿nk idej®n. KedvezŖtlen viszont a m®rhetetlen tan§cstalans§g, mind 

egzisztenci§lisan mind tartalmi, eszt®tikai szempontb·l. Ez tal§n az irodalom ®s 

a k®pzŖmŤv®szet kiv®tel®vel ma minden mŤv®szeti §gban tapasztalhat·. S 

alighanem vil§gjelens®g, de Magyarorsz§gon felt®tlen¿l megmutatkozik. 

ⱷ Noha rem®lem, ¼jabb harminc ®v m¼lva ott ¿lsz m®g a telefon mellett, nem 

²g®rem, hogy m®g felh²vlaké De ha ezt tenn®m, az ®letmŤvednek addig milyen 

fejlem®nyeit szeretn®d l§tni? 

ⱷ Eddigi munk§mban uralkod· a vok§lis mŤfajok jelenl®te, abb·l k¿lºnºsen 

fontosnak gondolom az oratorikus kompoz²ci·kat, ezen a t®ren mindenk®ppen 

szeretn®k m®g n®h§ny mŤvet ²rni, p®ld§ul egy requiemet. Az oper§r·l 

besz®lt¿nk. Kamarazen®ben ®rzek hi§nyokat, teh§t vannak terveim. J· lenne egy 

hegedŤ-zongora szon§t§t ²rni.  

 A hegedŤ-zongora szon§ta arra mutat, hogy hagyom§nyos hangszer-

ºssze§ll²t§sokban gondolkodol, nem bizarr egyediekben.        

ⱷ Ink§bb hagyom§nyosban, aminek gyakorlati okai is vannak. A 60-asï70-es 

®vekben kerest®k a szerzŖk a k¿lºnleges, egyedi hangszeres egy¿tteseket, ezek 

egyike-m§sik§nak az elŖad§sa ut·bb szervez®si neh®zs®geket vet fel. Ezek az 

alkot·i elhat§roz§sok nem Bach Brandenburgi versenyeinek egyedi 

hangszerel®s®hez hasonl· okb·l keletkeztek, amikor az Ŗrgr·f hangszerparkja 

hat§rozta meg az appar§tust.   



II I . 

                               ĂSUPRA FIRMAM PETRAM ò 

CSEMICZKY MIKLčS ORATčRIUMA2 

 

 

Zugl·i Filharm·nia - Csemiczky Mikl·s: Supra firmam petram (13:33 

Kov§cs Istv§n (®nek), Szent Istv§n Kir§ly Orat·riumk·rus, vez®nyel: Z§borszky K§lm§n 
  
A Tihanyi Benc®s Ap§ts§g 2005-ben ¿nneplte alap²t§s§nak 950. ®vfordul·j§t. 

Csemiczky Mikl·s Supra firmam petram c²mmel ez alkalomb·l orat·riumot 

kompon§lt, amelynek bemutat·ja 2005. szeptember 10-®n volt. Az elŖzm®ny: 

2004 tel®n dr. £rszegi G®za lev®lt§ros fŖtan§csos, a kºz®pkori oklevelek tud·s 

kutat·ja megkereste a zeneszerzŖt azzal a javaslattal, hogy a Tihanyi 

Alap²t·lev®l szºveg®nek felhaszn§l§s§val ²rjon orat·rikus darabot az 

®vfordul·ra. A szºvegkºnyvet, amely az Alap²t·lev®l r®szletein k²v¿l k¿lºnf®le 

liturgikus (magyar, latin, gºrºg) szºvegeket is tartalmaz, dr. Korzenszky 

Rich§rddal, Tihany perjel®vel kºzºsen §ll²totta ºssze Csemiczky Mikl·s. Az 

Alap²t·lev®lbŖl vett szºvegr®szletek igazi kuri·zumok, hiszen az itt szereplŖ 

r®gi magyar helys®gnevek a legr®gebbi nyelveml®keink. 

 
A mŤ fel®p²t®se: 

I. t®tel: Ha az Đré 

A 126. zsolt§r r®szlete K§ldi Gyºrgy r®gi nyelvezetŤ ford²t§s§ban. S²k S§ndor 

magyar§zata a zsolt§rhoz: ĂIsten seg²ts®ge n®lk¿l az emberek f§radalmai 

hi§baval·kò. 

II. t®tel: Kyrie 

Kollekt²v kºnyºrg®s, a szentmise bevezetŖ r®sze. 

III.  t®tel: Ave maris stella 

A M§ria himnusz, amelynek egyik eredeti gregori§n dallamv§ltozat§t haszn§lta 

fel a szerzŖ, arra a t®nyre utal, hogy I. Andr§s kir§ly a monostort SzŤz M§ria (®s 

                                                           
2 Fidelio 2005.07.22. 

 

 

 
 

https://www.youtube.com/watch?v=lL5aErW7_hw&pp=ygUTU3VwcmEgZmlybWFtIHBldHJhbQ%3D%3D


Szent Ćnyos p¿spºk) tisztelet®re emelte. A Ăstella marisò (tenger csillaga) n®mi 

lok§lpatriotizmussal a Ămagyar tengerreò is vonatkoztathat·. 

IV. t®tel: Andreas Rex 

Ebben a t®telben az Alap²t·lev®lnek az a r®sze szerepel, amelyben az alap²t§s 

t®ny®t hozza tudtunkra az oklev®l. A Ăh²rnºkºtò vagy Ăfelolvas·tò basszus 

sz·lista jelen²ti meg. A t®tel megszak²t§s n®lk¿l torkollik a kºvetkezŖ t®telbe. 

V. t®tel: Tihon super Bolatin 

A k·rust®telben az adom§nyozott ter¿letek, helys®gek nev®nek felsorol§sa 

hallhat·. A szºveg Dr. Korzenszky Rich§rd OSB munk§ja, az Alap²t·lev®l 

szºveg®nek kºltŖi §tfogalmaz§sa. 

VI. t®tel: Kir§lyi bŖkezŤs®ggel 

Ism®t a basszus sz·list§t halljuk, most m§r a kir§ly szerep®ben. Tºbbes sz§m 

elsŖ szem®lyben (kir§lyi tºbbesben) besz®li el az adom§nyoz§st. Az ezt kºvetŖ 

k·rusr®sz az Alap²t·lev®l rendk²v¿l kedves szakasza, itt ugyanis az 

adom§nyozott ing·s§gok, javak t®teles felsorol§sa kºvetkezik: mibŖl mennyit 

kap a monostor. (Apr· kult¼rtºrt®neti adal®k lehet, hogy a szºveg a 140 h§zn®p 

kºzºtt mindºssze 1 ruhamos·t eml²t. Hol van m§r az antikvit§s f¿rdŖszob§s- 

v²zvezet®kes, hedonista vil§ga!). A t®tel az okm§nyt al§²r· tan¼k nev®nek 

felsorol§s§val v®gzŖdik. 

VII. t®tel: Templa festis 

A z§r·t®tel elsŖ szakasza latin nyelvŤ Ćnyos-himnusz, a monostor fel®p¿lt®n 

ºrvendezŖ tºmeg kºrt§nca, melyet meg- megszak²t az Istent dicsŖ²tŖ ®nek: 

ĂSanctus, sanctus, sanctusò. A befejezŖ szakasz a mise Agnus Dei t®tel®nek 

utols· mondata: ĂDona nobis pacemò, vagyis: ĂAdj nek¿nk b®k®tò, hogy a 

tºrt®nelem sor§n igen sok h§nyattat§st meg®lt monostor az idŖk v®gezet®ig 

fennmaradjon. 

A basszus hangra, vegyeskarra ®s zenekarra ²rt miszt®riumj§t®k c²m®nek 

jelent®se: ĂerŖs, meg nem ing· kŖszikl§raò. Egy a monostorban l®vŖ r®gi k®prŖl 

sz§rmaznak e szavak, nyilv§nval· utal§ssal Krisztus kijelent®s®re: ĂTu es 

Petrusé ï te P®ter vagy, ®s ®n erre a szikl§ra ®p²tem egyh§zamat.ò A mŤ 

bemutat§s§t az orat·rium-elŖad§sban igen j§ratos ®s Tihanyban is sokat szereplŖ 



Szent Istv§n Kir§ly Szimfonikus Zenekar ®s Orat·riumk·rus v§llalta Z§borszky 

K§lm§n vezet®s®vel. A mŤ l®trejºtt®t a Nemzeti Kultur§lis Alapprogram Zenei 

Szakmai Koll®gium§nak H§zi ZeneszerzŖi P§ly§zata t§mogatta. 

 

 
III.  

VĆLOGATĆS CSEMICZKY MIKLčS YOUTUBE-N TALĆLHATč 

FELV£TELEIBŕL: 

A TELJES LEJĆTSZĆSI LISTA MEGTEKINT£SE (84 video) 

 

IV.  

MţVEI HUNGAROTON KIADVĆNYOKBAN 

 

 

 

https://www.youtube.com/playlist?list=OLAK5uy_npJogcHMxpR5CRCEef89xB7om82RxM2CE


 

 

 

 



 

 

 

 

A fenti albumr·l r®sz®letek a YouTube-n megtal®§lhat·k. 



 

V. 

VĆLOGATĆS CSEMICZKY MIKLčS KOTTĆIBčL 
 

 

 



 

 

 

 

 



 

 



 



 



 

 



 



 

 



 



 

 

 

 

 

 


